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Ansvarshavende redaktør:

John Thrane
Dansk Firmaidrætsforbund 
Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg.
Tlf. 65 31 65 60.
Fax. 65 30 14 26.

Firmaidræt udkommer 10 
gange årligt. Juli og december 
måned er undtaget.
Oplag: 11.000

De i artiklerne fremførte syns
punkter er forfatternes og deles 
ikke nødvendigvis af Dansk 
Firmaidrætsforbund.

Redaktionen forbeholder sig 
ret til at redigere og forkorte 
artikler og indlæg.

35. årgang, nr. 10. Oktober 
1992. Næste nummer udkom
mer den 23. november 1992.

Deadline for tekst og annoncer: 
Fredag den 6. november 1992. 
Eftertryk med tydelig kildean
givelse tilladt.

Produktion og tryk:
Svendborgtryk 
Postbox 26 
Ryttermarken 17 A 
5700 Svendborg 
Tlf. 62 21 01 05

Forsiden:
Bjarne Lassesen fra Køge Politis 
oldboyshold ligger vandret i luf
ten og scorer ved sommer
landsstævnet i håndbold/fodbold 
i Ringkøbing. Sammen med 1200 
andre firmaidrætsfolk havde 
Bjarne en god weekend med 
masser af idræt og samvær. 
Foto. Erik Mørk.

Den traditionelle 
idræt i focus

En hurtig reaktion fra Styrelsen med at stille de fornødne ressourcer til 
rådighed, gav strukturgruppen mulighed for at invitere de idrætsansvarlige 
i kredse og sammenslutninger samt Idrætsafdelingen (IA) til to temadage 
med emnet “Firmaidræt, ikke under afvikling men under udvikling.”

Årsagen var den senere tids kritik af IA-arbejdet i DFIF og en konsta
tering af, at flere traditionelle idrætter viser tilbagegang i lokalturneringerne 
og dermed også til vigende tilmelding til kredsstævner.

Det var første gang, de egentlige idrætsansvarlige fra kredse og sam
menslutninger var sat sammen for at gennemdrøfte det, de alle har et med
ansvar for.

I temamødet deltog 72, så når man tænker på, vi kunne have været 130, 
så savnede vi en del. Måske netop dem, der kunne have givet yderligere 
gode ideer til en endnu sundere udvikling for de traditionelle idrætter i 
DFIF.

Formålet med temadagene var at afdække de fremkomne kritikpunkter 
og vilkår for vore idrætsgrene samt pege på de muligheder og udfordringer 
DFIF har i fremtiden.

Udfra en idrætspolitisk synsvinkel fremkom der mange ideer, og signa
ler, der kan betyde en omvæltning i forhold til hvordan det fungerer idag. 
Det er nu strukturgruppens opgave at samle de mange brikker til en mo
saik, der forhåbentlig kan bære videre frem.

Mange i forbundet har en aktie i, at vi opnår det bedst mulige resultat af 
den gennemgang af hele idrætsområdet, som nu er igangsat. Strukturgrup
pen vil på vanlig vis gennemføre en demokratisk proces med høringer og 
møder med IA, specielt udvalgte personer fra kredse og sammenslutninger 
samt selvfølgelig Styrelsen.

Formandsmødet i maj 1993 vil få fremlagt oplæg til de ændringer, der fo
reslås. Og målet er at færdiggøre hele kompendiet til fremlæggelse for re
præsentantskabsmødet november 1993, efter at lovudvalget “har læst teks
ten”.

En omfattende protokol er nu udsendt til alle implicerede, og det er Str
ukturgruppens klare forventning, at kredse og sammenslutninger i dette 
efterår på hver sin hjemmefront drøfter det udsendte materiale, og i denne 
drøftelse inddrager de idrætsansvarlige. Strukturgruppen vil gerne påpege, 
at dette emne er IDRÆTSPOLITIK, som, i modsætning til de netop fore
tagne organisationstilpasninger berører alle de mange enkeltmedlemmer 
rundt om i landet, som med god ret har forventninger til, at vi yder vores 
bedste for de traditionelle idrætters fremtid i Dansk Firmaidrætsforbund.

Kurt Petersen/Bent Stendorf
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Firmaidræt

Fælles
På initiativ af Idrættens 

Fællesråd, har der i flere 
måneder været ført uoffici
elle forhandlinger mellem 
nuværende og potentielle 
modtagere af tips og lotto
pengene fra Tipstjenesten.

Den 2. oktober kunne 19 
landsdækkende organisatio
ner, der tæller idrætten, fol
keoplysningsforbundene og 
de humanitære organisatio
ner og hestesporten frem
sende en enig indstilling til 
skatteminister Anders Fogh 
Rasmussen.

Idrætten og ungdom
men afgiver andele

I korte træk betyder det 
fælles udspil, at idrætten og 
Dansk Ungdoms Fællesråd 
(DUF) vil afgive et trecifret 
millionbeløb, mens Frilufts
rådet, de store oplysnings
forbund og Kultur
ministeriet vil øge deres 
indtægter væsentligt, når 
fremtidens tips- og lottomid
ler skal fordeles.

- Vi har noteret os de po
litiske signaler om flere 
penge til kulturen og folke- 
oplysende arbejde, og dem 
mener vi at have imødekom
met med dette forslag, siger 
formanden for Idrættens 
Fællesråd, Leif Mikkelsen.

Ifølge forslaget vil idræt
ten afgive 3,5 %, og modta
ger herefter 65 % af oversk
uddet. DUF's andel falder 
fra 16,1 % til 15 %. Dertil 
kommer, at idrætten og 
DUF vil komme til at 
mærke, at statsafgiften fra 1. 
oktober sættes op fra 13 % 
til 16 %. Det skyldes, at de 
organisationer, der modta
ger tilskud efter Dansk Tips
tjenestes omsætning, fasthol
der deres hidtidige andel på 
6 %. De ekstra 3 % der nu 
skal afregnes til statskassen, 
kan derfor kun tages fra 
overskudsmodtagerne.

udspil til ny tipslov
Miljøet og kulturen 
tilgodeses

Det er værd at lægge 
mærke til, at miljøet får en 
større del af kagen. Frilufts
rådet går således frem fra 
3,4 % til 5,8 %, hvilket sva
rer til en stigning på ca.
17 mio. kr. på årsbasis.

Samtidig foreslås det, at 
Friluftsrådet overtager den 
bestyrelsespost i Dansk 
Tipstjeneste, der bliver ledig 
når DDGU og DDSG&I 
lægges sammen den 31. ok
tober.

Kulturministeriets andel 
af overskuddet stiger fra 7,0 
% til 9,2 %. Det giver kultu
ren et beløb på ca. 15 mio. 
kr. mere på årsbasis.

Hurtigt forslag
- Det er et flot og dygtigt 

stykke arbejde, organisatio
nerne har udført. Derfor vil 
jeg også hurtigt kunne frem

sætte lovforslag i Folketin
get, siger Anders Fogh Ras
mussen til bladet Ungdom 
og Idræt. Skatteministeren 
regner med at kunne frem
lægge sit forslag på et mini
stermøde allerede den 27. 
oktober.

- Jeg er meget tilfreds 
med fordelingen. Organisa
tionerne har formået at give 
ekstra midler til de områder, 
der er politisk bevågenhed 
omkring. Det er også værd 
at anerkende, at det har ku
nnet ske ved en så bred 
enighed organisationerne 
imellem, ligesom man har 
undgået at tage statskassen 
som gidsel for at få det til at 
hænge sammen, udtaler An
ders Fogh Rasmussen til 
Ungdom og Idræt.

Nye modtagere
Nye i selskabet af beløbs

modtagere er oplysningsforb
undene. Det er udviklingen i

tips- og lottoomsætningen, 
der nu har givet plads til de 
landsdækkende oplysningfor
bund. De modtager 0,8 % af 
omsætningen, hvilket svarer 
til en fordobling i forhold til 
den nuværende finanslovsbe
villing på 15 mio. kr.

Markedet mættes
Den markante stigning i 

de senere års omsætning og 
overskud holder ikke længe, 
skønner man i Dansk Tips
tjeneste. Spillemarkedet vil 
mættes indenfor en nær 
fremtid. Derfor vil den sti
gende kurve flade ud, uanset 
om Tipstjenesten indfører 
nye spil.

- Sålænge Dansk Tipstje
neste får lov til at være al
ene på den danske spille
marked, er den foreslåede 
løsning tilfredsstillende for 
alle parter, siger Leif Mik
kelsen.

John Thrcine.

19 beløbsmodtageres forslag til fordeling af tips- og lottomidlerne
% af overskuddet: (1 procent af overskuddet i 1992/93 forventes at svare til 40 millioner kroner)

Nuværende Ny Reg.
Idræt §7, stk. 1, 2 og 3 68,5%........................... 65,0% + 3,5%
Formål af almen kulturel karakter 
(Kultur- og Undervisningsmin.)
§7, stk. 1 og 4 7,0% 9,2% + 2,2%
Andre velgørende formål 
(Finansmin.) §7, stk. 1 og 5 5,0% 5,0% +/-T- 0%
Friluftsrådet §7, stk. 1 og 6 3,4% 5,8% + 2,4%
Dansk Ungdoms Fællesråd 
§7, stk. 1 og 7 16,1% 15,0% 4- 1,1%
I alt 100% 100% -

% af omsætningen: (1 procent af omsætningen i 1992/93 forventes at svare til ca. 40 millioner kroner)

Nuværende Ny Reg.
Humanitære organisationer 3,0% 3,0% +/+ 0%
Hestesport 0,5% 0,5% +/+ 0%
Team Danmark + DOK 2,5% (max) 1,7% + 0,8%
Oplysningsforbundene 0% 0,8% + 0,8%
I alt 6% 6% -
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Nordisk møde
Strukturændringer i 
Finland og forholdet til 
de baltiske lande var 
hovedemnerne, da 
flrmaidrætten i de 
nordiske lande var sam
let til nordisk møde.

A f Svend Møller 
Generalsekretær

Den første del af mødet 
blev holdt i Helsingfors, 
hvor vi blev modtaget i det 
finske rigsidrætsforbunds 
hus. Her orienterede lan
dene om store og små begi
venheder, der havde fundet

sted i de respektive lande.
Norges Bedrifttsidretts- 

forbund kunne således 
melde om stærkt stigende 
medlemstal i forbindelse 
med en medlemskampagne. 
Økonomisk er udsigterne 
derimod ikke for gode, da 
tilskuddet fra staten er fal
dende.

Korpen i Sverige kunne 
berette om, at man stod 
over for at indføre enkelt
medlemsskaber, og at man 
havde planer om at hæve 
kontingentet, da økonomien 
også her var anstrengt.

Nye toner i Finland
I Finland er man i gang 

med den helt store struk
turændring. Indtil nu har det 
været næsten en umulighed 
at finde ud af finnernes or-

EDB SYSTEM 
til

FIRMAIDRÆT

Total integration

•  Medlemsadministration

•  Firmaklubadministration
•  Turneringsstyring

•  Tekstbehandling

•  Økonomistyring/Afdelingsopdelt 
(Concorde Finans)

•  Statistikker

•  Girokort + rykker

•  Rapport generator

•  Udskrift af lister/labels

•  Bane belægning
•  Bane booking

•  Resultatopdatcring

in -d a ta
tlf. 42 88 64 59

peter & annelise lindstrøm dannebrogs alle 7 2800 Lyngby

n s

Nordisk møde i Helsingfors. I midten DFIF's formand Tage Carl
sen, og til venstre formanden for det finske Rigsidrætsforbund.

ganisationsstruktur. Den har 
været delt op i mange for
skellige organisationer, af
hængig af sprog og politisk 
tilhørsforhold.

Finnerne fremlagde et op
læg, der i grove træk går ud 
på en opløsning af det finske 
Rigsidrætsforbund. Derefter 
laves en paraplyorganisation 
for alle motionsforbund, og 
der bliver oprettet en gren, 
der specielt skal tage sig af 
eliten.

Efterhånden er det blevet 
en tradition, at der ud over 
de normale forhandlinger er 
et kulturelt emne på pro
grammet. Denne gang var det 
et besøg på den reklame- 
financierede TV station MTV, 
hvor direktøren, Jaakko 
Paavela holdt et foredrag om, 
hvordan man kunne anvende 
reklamer i mediet.

Forholdet til Baltikum
Andendagen var reserve

ret til mødets hovedemne: 
Forholdet til de baltiske 
lande. Mødet fandt sted på 
båden fra Helsingfors til 
Tallin i Estland, hvor vi 
mødtes med delegationer fra 
de tre baltiske lande.

Her enedes man om, at 
det på nuværende tidspunkt 
ikke ville være hensigtsmæs
sigt, at invitere balterne til at 
deltage i de nordiske møder.

Man var ligeledes enige 
om, at den bedste måde de 
nordiske lande kunne hjælpe

på, var gennem delegations
udvekslinger og konsulent
bistand.

Det var iøvrigt bemærkel
sesværdigt, at de baltiske 
lande havde meget lidt 
kendskab til den idrætslige 
struktur landene imellem. 
Det var derfor naturligt, at 
vi opfordrede dem til at 
danne et mødeforum lig 
vores nordiske.

Faderroller
Helt konkret blev der af

talt, at de tre nordiske 
lande, Sverige, Finland og 
Danmark, hver for sig anta
ger en slags "faderrolle" 
overfor et af de baltiske 
lande. Helt naturligt blev 
det Finland, der fik tildelt 
Estland, fordi de tidligere 
har haft nære kontakter 
grundet det nære sproglige 
fællesskab. Sverige har tradi
tionelt altid haft nære for
bindelse til Letland, og Dan
mark overtog Litauen.

Ansøgning til EFCS
I egenskab af præsident 

og generalsekretær for den 
europæiske firmaidræt del
tag Tage Carlsen og Svend 
Møller i et møde hos det 
estiske idrætsforbund KA- 
LEV. Her fik vi overdraget 
en formel ansøgning fra Est
land om optagelse i det 
europæiske selskab.
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Fritidssæt fra DFIF

«„t kan bestilles *ssf?riba9swen'
iss°

j 50/50% l» mul

\ Nr. 110: POlO
\ j 100% bl0'c'"
\ Nr. 160:

100% T
\ i 100%

Nr. 210:
Elegant og 

\ , 100 bio-c-

l Sokker
\ Kraftig kvalite 

80/20% bom
Nr. 970 (36

med kraftigt fo
,id/poiyester' 
j-shirt
kvalitet 

-cotton

bomuld.

Sweat-sl"
-g lækkert 
-cotton

H e le  det nye DFIF-fritidssæt er dansk produceret kvalitets tøj fra 
Akanell, og det kan fås i størrelserne small til XX-large. 

Jakke, buks og shorts er fremstillet 1100% Tactel, et materiale 
der beskytter dig effektivt mod vind og regn, men samtidig 

tillader din krop at ånde gennem materialet. 
DFIF-f ritidssættet udgør et harmonisk hele, men kan nemt 

kombineres på flere måder. Sættet er særdeles velegnet som 
f.eks.præmie/gave, eller hvis man ønsker at profilere sig 

med smart ens påklædning til særlige arrangementer.

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11,5800 Nyborg - Telefon. 65 31 65 60



T ilb u d  f r a  IQ  S h o p p e n !

Nr. 900: Regnbue T-shirts
100 % bomuld; god kvalitet

Nr. 525: Nylon toilettaske
m/kam, tandbørste og skocreme

Nr 730: Nylon rygsæ k
Kraftig kvalitet m/maverem 7 0

Nr. 699: 
Spillekort 15- Nr. 702: 

DFIF-Ligther 10-

110-

DFIF- Kuglepenne Nr 710: O  O  Nr 580: Læ kkert badelagen t Z  Q  -
Nr. 709: Plast mW  m  Stål — 70 x 140 cm. 100 % bomuldsfrotté

Varerne bestilles på bestillingskuponen eller ved telefonisk henvendelse til forbundskontoret. 
Ved bestilling a f tøj husk at opgive størrelser. Alle priser er ind. moms men excl. forsendelse.

H e rm e d  bestille r undertegnede:
Varenr:___Antal:........ Størrelse:........ Varenr:...... ....Antal ........Størrelse:.

Varenr:... ...... Antal:....... .....Størrelse:.............. Varenr:...... ...... Antal ..............Størrelse:.
Varenr:...... ...... Antal:....... .....Størrelse:........ Varenr:... ....Antal ........Størrelse:.

Varenr:... ...... Antal:.... ...Størrelse:.............. Varenr:.... ....Antal ........Størrelse:.

Varenr:.... ....Antal:.... ...Størrelse:............... Varenr:... ....Antal ..............Størrelse:.

Navn:........................

Adresse:..................

Sammenslutning:.

Dato:.........................
Nr. 701: Schweizerkniv
Original Victorinox /  60 mm. /  blå Underskrift:.
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Lørdag den 26. septem
ber var alle der har med 
idrætten i DFIF at gøre 
inviteret til et usædvan
ligt marked.
Et udviklingsmarked, 
hvor de traditionelle 
idrætter var sat under 
luppen.

A f John Thrane 
Redaktør

Formålet med mødet var, 
at afdække problemstillin
gerne ved kritisk at vurdere 
de aktuelle vilkår for vores 
idrætsgrene og efterfølgende 
ved at se fremad, at pege på 
nye veje og muligheder for 
idrætterne.

Den store kongressal på 
hotel Landsoldaten i Freder
icia, var indrettet som en 
“markedsplads”, hvor de en
kelte “stande” havde hver 
deres specielle emner, der 
skulle igennem en kritikfase 
og en visionsfase.

Deltagerne var underlagt 
nogle enkle “husregler”, 
som skulle følges. Disse var:

* Alt tages seriøst (ikke 
nødvendigvis kedeligt).

* Vi formulerer os skrift
ligt på flip-overs.

* Det er forbudt at dis
kutere med hinanden.

200 meter 
flip-over papir

Forventningerne i struk
turgruppen var, at delta
gerne mødte op med et ho
ved der kunne tænke, og var 
villig til at benytte en tusch
pen, der kunne skrive. Disse

forventninger blev indfriet 
og strukturgruppen står nu 
med ca. 200 meter flip-over 
papir tæt beskrevet med kri
tiske bemærkninger og nye 
ideer og forslag.

Til at styre dette MEGA- 
udviklingsmarked, havde 
forbundskonsulent Jan 
Grumstrup, fået assistance 
af Svend Møller, Anette 
Holmer og Kim Jensen fra 
forbundskontoret. Midt på 
“markedspladsen” var op
rettet et sekretariat, der lø
bende indsamlede de afgiv
ne bemærkninger og forslag 
fra deltagerne.

Hård kritik
Baggrunden for disse 

tema-dages afholdelse skal 
søges i. at IA og idræts-sek- 
tionerne gennem de sidste 
par år jævnligt har måttet 
tage imod hård kritik på om
råderne:

1) Kreds- og landsstæv- 
nernes afvikling og form.

2) Idræts-sektionernes

årsmøders indhold og form.
3) Idrætsafdelingens 

struktur og opgaver.

Derfor holdt forbundets 
strukturgruppe i foråret 
1992 et møde med følgende 
repræsentanter fra Idrætsaf
delingen: Formanden for IA, 
Hans Erik Jørgensen, Tage 
Brostrøm fra bordtennissek
tionen og Lena Staszak fra 
bowlingsektionen. Her var 
man enige om, at tage alvor
ligt fat på den rejste kritik. 
IA's ledere kunne efterføl
gende tilslutte sig et stor
møde, hvor idrætsledere fra 
alle kroge af forbundet blev 
spurgt om deres helt person
lige holdninger og meninger.

Tema-katalog
Tema-dagene blev afrun

det af Kurt Petersen og Bent 
Stendorf fra strukturgrup
pen med en opsamlingsfase, 
hvor hovedtendenserne kort 
blev drøftet med deltagerne. 
Herefter kunne deltagerne

tage afsked med hinanden 
efter en hård, men udbytte
rig weekend.

Forbundskonsulent Jan 
Grumstrup er, som koordi
nator for strukturgruppen 
igang med at udarbejde et 
tema-katalog, der i løbet af 
oktober måned udsendes i 
tre eksemplarer til sammen
slutninger og kredse.

Her kan ledere over hele 
landet benytte de næste må
neder til at bearbejde de 
mange udsagn fra tema-da
gene med henblik på, at 
komme med yderligere be
mærkninger til strukturgrup
pen.

Planen er. at struktur
gruppen skal fremkomme 
med forslag til omlægninger 
og eventuelt en ny struktur 
og opbygning af IA til for
mandsmødet i foråret 1993. 
Den endelige godkendelse 
skal finde sted på repræsen
tantskabsmødet i november 
1993.
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Der hvor 
regnbuen 

ender...
...en lille historie 

om aktiviteter 
og tilskudsregler

Aktivitetsudvalgets regnbue er 
helt speciel. Vi skifter ikke farverne 
ud, men der dukker hele tiden nye 
nuancer op. Motion og samvær på 
tværs er vores motto. Vi går nye 
veje med nye aktiviteter, på tværs

af alder, køn og kendte idrætsgrene, 
men vi har også "gamle” kendinge 
på programmet. Vil du igang med 
en kendt eller en helt ny aktivitet 
kan du hente hjælp i Aktivitetsud
valget.

Landsdæ kkende aktiviteter
•  Tour de Pedal
•  Danmark-stafetten
•  Etapeløb
•  Gangtest
•  Firmaidrættens familiedag

Tilskudsregler
Aktivitetsudvalget har 4 forskel

lige tilskudsmuligheder. Opstarts
tilskud, projekttilskud, tilskud til 
Idræt om Dagen og tilskud til Æl
dre Idræt. Den nye Regnbuefolder 
giver dig klar besked om betingel
ser og beløb. Kontakt din sammen
slutning eller forbundskontoret og 
få tilsendt folderen.

Andre aktiviteter
•  Familie idræt
•  Aktiv famileferie
•  Idræt om Dagen
•  Ældre Idræt
•  Virksomhedskultur
•  Eurofestival

Konsulent
Aktivitetsudvalget har tilknyttet 

2 konsulenter. Så har du brug for at 
gøre en ide til virkelighed, kan du 
nente hjælp på forbundskontoret. 
Tel: 65 31 65 60.

CD-CF-D-CF

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæ ltsvej 11 
5800 Nyborg 
Tel: 65 31 65 60
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Firmaidræt

A f John Thrane 
Redaktør

Dart for 4-mandshold er 
sidste skud på stammen 
blandt lirmaidrættens 
landsstævner. Og det er 
kommet for at blive.
Det ligger helt fast efter 
at Horsens Firma-Idræt 
afviklede landsstævne 
for 4-mandshold i week
enden den 12.-13. sep
tember i Parkhallen i 
Horsens.

Interessen for hold-dart 
har vist sig at være stor, og 
dart-sektionen var da også 
ovenud tilfredse med delta
gerantallet. Man kunne dog 
godt have ønsket, at der var 
kommet flere hold fra øst 
for Storbælt.

- Vi er meget tilfredse 
med antallet af tilmeldte 
hold. 41 hold er flere end vi 
havde regnet med, og vi 
kunne godt have været flere 
i Horsens, siger formanden 
for DFIF’s dart-sektion, 
Carsten Jensby.

DFIF's dart-sektion på hårdt 
arbejde. I midten formanden 

for sektionen, Carsten Jensby, 
flankeret af, Poul Hansen (tv) 

og Preben Krogh. Lodtræknin
gen til de næste runder var 

meget tids- og arbejds
krævende, fordi man fra sek
tionens side ikke ønskede, at 

man mødte de samme spillere 
lørdag og søndag.
Foto. Poul Lassen.

Hektiske darhJage

- Vi måtte desværre afvise 
12 hold der alle havde til
meldt sig for sent. Næste år, 
når det er blevet mere 
kendt, at vi også afholder 
landsstævne for 4-mands- 
hold, når vi helt sikkert op 
på de 70 hold, der er den 
øvre grænse for, hvad vi kan 
håndtere på en weekend.

Problemer med tiden
I modsætning til det indi

viduelle landsstævne for dart 
der spilles i marts måned, er 
der fri tilmelding til lands

stævnet for 4-mandshold. 
Landsstævnet blev afviklet 
som en holdmatch om lørda
gen, hvor man spillede bedst 
af 16 sæt. Hver spiller på 
holdene var sat på i fire sæt, 
og det gav en masse spænd
ende opgør, men også et 
problem omkring tiden. Om 
søndagen spillede man så 
doubler og singler.

- Vi løb ind i nogle tids
problemer, fordi vi havde 
svært ved at styre lodtræk
ningen til næste runde, siger 
Carsten Jensby, der sammen

De suveræne vindere a f lands
stævnet for 4-mandshold giver 
hinanden håndslag på, at de 
vil komme tilbage næste år og 
forsvare titlen. Fra venstre, 
Frank Darum, Tonny Schou, 
Sigfred Pehrson og Mogens 
Christensen fra Esselte Dymos 
Idrætsforening i Randers.
Foto. Poul Lassen.

med Poul Hansen og Preben 
Krogh fra dart-sektionen 
havde en hektisk weekend.

- For at gøre stævnet så 
attraktivt som muligt, tager 
vi hensyn til, at spillere der 
har mødt hinanden om lør
dagen, ikke kommer til at 
mødes igen om søndagen. 
Det kan løses ved hjælp af 
et EDB-program, men det 
program har jeg endnu ikke 
fundet, siger Carsten Jensby, 
der til næste år vil afvikle 
stævnet således, at man i 
hver holdkamp spiller på to 
baner for at spare tid her.

Urørlige vindere
På trods af, at det kneb 

med at overholde tidspla
nen, var der dog masser af 
roser til arrangørerne fra 
Horsens Firma-Idræt og til 
DFIF’s dart-sektion for af
viklingen af landsstævnet.

Vinderne af landsstævnet 
for 4-mandshold blev holdet 
fra Esselte Dymo Idrætsfor
ening, Randers. Holdet viste 
sig helt urørligt, og med Mo
gens Christensen som den 
helt store pointsluger, dels i 
single, og dels i double sam
men med Sigfred Pehrson, 
scorede holdet maksimum 
48 point i alle tre discipliner.

- Vi kommer helt sikkert 
igen næste år, sagde Sigfred 
Pehrson, der syntes at det 
havde været et flot og sjovt 
stævne at deltage i.
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Tekst & foto. Erik Mørk.

Allerede ved ankomsten 
mærker man spændingen. 
Hold, som kæmpede mod 
hinanden sidste år, hilser i 
en let drillende tone.

Vi er til landsstævne i 
fodbold og håndbold i Ring
købing, og der er endnu 
ikke spillet nogen kampe. 
Alle står lige.

Ringkøbing og Omegns 
Firmaidræt (ROFI) er vær
ter. Alt virker velorganise
ret. Indkvarteringen foregår 
uden problemer, og har man 
spørgsmål, er det let at finde 
svar.

Nu er det nu
I forbindelse med det im

ponerende ROFI-Center lig
ger banerne, og det er her, 
det foregår. For at tilfreds
stille behovet har man lejet 
det nærliggende Alkjær Sta
dion, hvor der spilles på 10 
baner, bl. a. er der her ble
vet plads til 2 store fodbold
baner.

Rundt på banerne er de 
forskellige hold begyndt at 
varme op. Tilråbene afslø
rer, at mange hold kender

hinanden fra tidligere lands
stævner.

- Denne gang ta'r vi jer.
- Har I været i træningslejr 
lige siden sidst. - Fik i smæk, 
da I kom hjem. - Det er 
mærkeligt, at I gider stille 
op til bank år efter år. Den 
gemytlige tone har en lille 
underklang. Det skyldes, at 
det er nu det gælder, og in
gen ved hvordan det går.

Som et tog der starter
Første hold af dommere 

fordeler sig på banerne, og

der tales med holdlederne 
og vælges banehalvdel. Vej
ret er flot med en himmel så 
blå, som den kun kan ses i 
september, temperaturen er 
passende. Nu starter bane 
seks og syv. På bane otte er 
der et eller andet i vejen, 
men langsomt og sikkert, 
som et tog der starter, går 
det hele i gang.

Tilråbene og spillernes 
råb til hinanden bliver kraf
tigere - dommernes fløjter 
lyder ustandselig - boldene 
flyver gennem luften eller

stryger hen over jorden. Af 
og til misser de deres mål og 
triller ind på banen ved si
den af, men de kommer til
bage lige så hurtigt. Det hele 
ligner efterhånden et stort 
kaos af mennesker og bolde, 
der på 16 baner bevæger sig 
rundt mellem hinanden.

Man må koncentrere sig 
om én kamp af gangen for 
ikke at blive forvirret.

En lille og vågen ...
Mix-rækken i håndbold 

tiltrækker sig særlig op
mærksomheden. Her spiller 
mænd og kvinder på samme 
hold, og der er regler for, 
hvordan fordelingen af køn
nene skal være.

Kampen står mellem Tele
fonens I.K. fra Aalborg og 
Jydsk Telefon fra Aarhus.
Der er en lille spinkel dame 
som stregspiller på det ene 
hold og en garderhøj 
“bamse” af en mand som 
forsvarsspiller på det andet. 
Hun forsvinder fuldstændigt i 
hans labber, når han forsøger 
at dække hende. Det eneste 
man kan se, er en sort hårtop 
og et par arme, der stikker ud 
af hans favntag.

Pludselig får hun bolden, 
og før han når at reagere,

Landsstævnevindere i fodbold 1992
11-mands Slagteriskolen, Sønderborg.
7-mands Rasmussen & Schøitz, Køge.
7-mands, oldboys Novo Nordisk, Kalundborg.
7-dames Sønder-gå-gade, Nakskov.
5-mands Promax, Silkeborg.
5-dames Sparekassen Kronjyden, Randers.
5-mands, oldboys Nykøbing F. Politi.
5-mands veteran Brdr. Gram, Haderslev.
Mix-rækken Roskilde Amts Sygehus.

Landsstævnevindere i håndbold 1992
Herrer TIM Maskinfabrik, Ringkøbing.
Damer CJK, Esbjerg.
Mix-rækken Haustrup, Odense.
Oldgirls Esbjerg Kommunale Boldklub.
Oldboys Nyborg Plast.
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har hun dukket sig, er gået 
til den ene side, og har sendt 
bolden sikkert i nettet. 1 den 
modsatte ende af banen er 
det kort efter “bamsens” tur 
til at score - på langskud.

Smidt ud!?
På banen ved siden af bli

ver en spiller vist ud for an
den gang.

- Det var ikke mig - jeg 
holdt bolden med begge 
hænder - er det ikke tilladt ?

- Jo!
- Hvorfor bli’r jeg så 

smidt ud? Når jeg kommer 
på banen igen og rører bol
den første gang bli’r jeg nok 
“disket”.

Dommen diskuteres 
flittigt, men det varer kun til 
næste fløjt, så er der et nyt 
emne at diskutere.

Holdlederne gør, hvad de 
kan for at opildne holdet. 
Nogle spillere bliver rost og 
fremhævet, andre skældt ud, 
det hører med. Der er mas
ser af tilråb.

Nu skal han på banen 
igen, straffen er afsonet, 
men holdlederen vælger at 
sende en af pigerne ind.

Kampene varer i 2 x 15 
min. eller 2 x 20 min. De fle
ste hold gør flittigt brug af 
udskiftningsspillere. Både i 
håndbold og fodbold spilles 
der i puljer, hvor alle spiller 
mod alle. Puljevinderne 
kæmper så om gods og ære.

Til middag med 1100
I den store hal i ROFI- 

Centeret er der dækket op til 
1100 mennesker. Mens hallen 
var tom, så den stor ud, men 
nu, hvor alle er mødt op og 
har fundet sig en plads, er det 
hele bare overvældende.

Traktementet ligner et 
frokostbord med mange 
lune retter. Mere end 100 
frivillige hjælpere har travlt 
med at servere.

Et stort oste-tag-selv- 
bord afslutter spisningen. 
Der er rigeligt med mad, og 
den er velsmagende.

Det dygtige orkester har 
lige fra starten forsamlingen 
i sin hule hånd, og styrer os 
sikkert gennem fødselsdags
sange (der er seks som har 
fødselsdag), roligansange og 
potpourrier over danske sla
gere. Fra stolesæderne lyder 
“Deuschtland, Deuschtland, 
alles ist vorbei” så kraftigt, 
at man føler sig sat et par 
måneder tilbage i tiden. 
Stemningen er herlig.

Taktikmøde 
midt i maden

Mens alle andre fester, 
holder herrerne rundt om 
mig et højlydt taktikmøde. 
Skråt overfor sidder den 
ældste, han viser sig at 
hedde Steffen Larsen, og 
kommer fra Køge Politi. 
Steffen fortæller mig, at det 
er 15. gang han deltager i et 
DFIF- landsstævne.

Så må du have spillet 
håndhold i en del år?

- Det har jeg også. Jeg 
har spillet i al den tid jeg har 
været ansat ved politiet, men 
det er først som oldboys at 
jeg er begyndt at spille i

firmaidrætten. Før spillede 
jeg i politiets eget regi. Når 
jeg siger at jeg har været 
med 15 gange tæller jeg 
både forårs- og efterårstæv
ner med.

Vil det sige, at I også var 
med i foråret?

- Ja, og da vandt vi. Det 
bliver svært at vinde her i ef
teråret. Vi har spillet to 
kampe i dag, først mod 
Scandia fra Randers, dem 
tabte vi til med et mål, bag
efter spillede vi mod Nyborg 
Plast, og den kamp endte 
uafgjort, så vi har kun ét po
int og chancen er nok mest 
teoretisk.

Hvor mange af oldboys- 
holdene kender du i forvejen.

- Dem alle sammen. De 
fleste oldboys-hold rundt 
omkring spiller mest for mo
tionens og samværets skyld, 
og så er vi altså nogle hold, 
som også gerne vil have 
sportslig konkurrence.Vi 
mødes så til landsstævnerne.

Hvor overnatter l under 
stævnet ?

- 1 et omklædningsrum. Da 
jeg hørte det, tænkte jeg, at 
så kan det også være lige me
get, men jeg tog med alligevel 
og godt det samme. Vi ligger 
faktisk upåklageligt. Det var 
bare det der med , at det var 
et omklædningsrum, som fik 
mig til at stejle. I det hele ta
get synes jeg at arrangemen
tet er helt i top, også den

Oldboysrækkens forsvarende 
mestre, Køge Politi, måtte 
trods godt spil afgive titlen til 
Nyborg Plast. Men vi kommer 
igen næste år, siger Køge.

mad vi sidder og spiser, siger 
Steffen Larsen.

Gruppen fortsætter tak
tikmødet, og der er enighed 
om, at chancerne er små. 
Alle er dog enige om, at in
gen skal have noget foræret, 
og at man vil kæmpe for den 
teoretiske chance, der er, og 
så kan festen fortsætte.

Dagen derpå
Den næste dag om morge

nen finder jeg gutterne fra i 
aftes på bane otte, hvor de 
spiller mod Danfoss fra Søn
derborg. Der bliver gået til 
den fra starten. Vejret er 
koldt og fugtigt så man skal 
arbejde sig til varmen. Og 
det gør de så, politiet fra 
Køge. Kampen vindes, men 
det hjælper ikke. I den sidste 
kamp taber de til kollegerne 
fra Ålborg og det afgør sa
gen. De regerende mestre 
fra forårets indendørsstævne 
må se sig slået.

Oldboys rækken bliver 
suverænt vundet af holdet 
fra Nyborg Plast.

260 kampe
Landsstævnet er slut. Der 

er spillet 260 kampe i fod
bold og håndbold. 60 lokale 
dommere har pustel i fløjten 
mere end 5000 gange. Hvor 
mange udvisninger, gule 
kort, mål, bristede drømme 
og brækkede ben der er, vi
des ikke, men på vej ud til 
bilen hører jeg følgende ord
veksling mellem en sjællæn
der og en sønderjyde.

- Det der får i altså ikke 
lov til næste gang Bent!

- Vi er kommet for at 
blive.
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Tekst & foto. John Thrane 
Redaktør.

De 343 skytter havde 
fine forhold da Skive og 
Omegns Firmaidræt 
(SOFI) var værter ved 
landsstævnet i 50 meter 
riffelskydning den 12.-13. 
september.
De fire banekommandø
rer fra SOFI havde hele 
tiden fingeren på pulsen, 
og løbende udskiftning 
sikrede, at alle skydeti- 
der blev overholdt.

Tvivlsspørgsmål afgøres på stedet. De fire banekommandører fra SOFI er på arbejde. Fra venstre 
formanden for skydeudvalget i SOFI, Mogens Andersen, Ivan Hillersborg, Morten Gregersen og 
Niels Erik Nørskov.

Fingeren på aftrækkeren
Vi er til landsstævne i 50 

meter riffelskydning i Dal
gascentret 15 km øst for 
Skive. Solen skinner fra en 
skyfri himmel ned på delta
gerne, der i en rolig strøm 
passerer ind og ud af skyde
banen.

Der er stor forskel i skyt
ternes beklædning. Nogle har 
hele skydedresset på, med 
specielle bukser, støvler, hand
sker, mærkelige kasketter, 
skydejakker og en flot taske til 
riflen, der er prydet med sky- 
demærker i sølv.

Andre kommer gående i 
deres hverdagstøj, går hen 
og låner en af de rifler som 
arrangørerne stiller til rådig
hed, afgiver deres skud, 
hvorefter de går ud for at 
fortsætte hyggesnakken med 
deres arbejdskammerater. 
Det hele forgår i en rolig og 
afslappet atmosfære, men

inde på skydebanen ligger 
koncentrationen i luften.

Ef års arbejde
- Kom bare igen næste år, 

vi står parate til at tage 
imod jer igen, siger forman
den for SOFI, Heine Kri
stensen, til Firmaidræt. Han 
var selv tilfreds med afvik
lingen af stævnet, og han var 
ikke blevet afskrækket over 
opgaven. SOFI har haft 
gang i forberedelserne det 
sidste års tid, og i weeken
den var der udkommanderet 
24 frivillige ledere. Dc fik 
tingene til at forløbe gnid
ningsløst. SOFI stillede selv 
med banekommandørerne, 
og de var hele tiden på 
pletten, så alle spørgsmål 
blev besvaret på stedet. Det 
var formanden for skydeud- 
valget i SOFI, Mogens An
dersen, samt medlemmer af

skydeudvalget, Ivan Hillers
borg, Morten Gregersen og 
Niels Erik Nørskov, der tog 
en lang tørn den weekend.

Stigende medlemstal
SOFI skyder til daglig på 

Skive Skyttecenter, men det 
er i øjeblikket ved at blive 
renoveret. Derfor havde 
SOFI i anledningen af lands
stævnet holdt flyttedag, og 
lejet sig ind på Dalgas Skyt
tecenter udenfor Skive, hvor 
Viborg Amts Skytteforening 
holder til. SOFI har haft 
skydning på programmet si
den 1976, og oplever i disse 
år et sandt boom i tilgangen 
til skydning.

- Sidste vinter tog vi pi
stolskydning med på pro
grammet, og afviklede et 
grundkursus i pistolskyd
ning. Det har også stimule
ret tilgangen til riffelskyd

ning. Vi er i øjeblikket knap 
190 skytter i SOFI, og vi har 
rigtig mange der skyder 
begge dele. De kommer og 
dyrker deres riffelskydning, 
og så skyder de pistol for 
hyggens skyld, siger Mogens 
Andersen.

Til tops for første gang
- Jeg smed én i hver sky- 

destilling, men jeg er godt 
tilfreds alligevel. Det er rart 
at man stadig kan selvom 
man har rundet de 50, siger 
Leif Sørensen fra Micro 
Matic i Odense, der denne 
lørdag i september har fun
det vej til Dalgascentret.

Leif Sørensen skød 47, el
ler for udenforstående, (de
res udsendte inkluderet),
147 point med 7 krydstiere 
ud af 150. Tre skydestillin- 
ger, stående, knælende og 
liggende. De 147 point
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sendte Leif til tops i klasse 
A, hvor han var i konkur
rence med langt yngre folk. 
Leif Sørensen har skudt i 17 
år, og har et gennemsnit på 
142. Han kunne egentlig 
godt deltage i veteranklas
sen, hvor alle skud afgives 
liggende, men han vil ikke 
ligge ned hele tiden. Det var 
første gang Leif strøg helt til 
tops som landsstævnevinder 
i klasse A.

- Jeg havde ingen forvent
ninger om at vinde i Skive. 
Der var langt bedre skytter 
med end mig. Men lige dén 
dag fungerede det hele, be
retter Leif Sørensen til 
Firmaidræt.

- Jeg har været til lands
stævner mange gange før, og 
jeg tager til landsstævner 
fordi vi er et hold fra Micro 
Matic der tager af sted for 
turens skyld. Det er sam
været med kollegerne der 
tæller, men derfor kan man 
jo godt glæde sig over et 
godt resultat, når man så at 
sige er i ens skydnings efter
år, siger Leif Sørensen.

EDB sikrer hurtig 
resultatformidling

Resultatformidlingen har 
ellers i flere år været et sik
kert kritikpunkt, men det er

slut nu. Det var fjerde gang, 
at man brugte EDB-registre- 
ring af skyderesultaterne, og 
det fungerede problemløst.

Desuden havde firma
idrætten generalprøve på en 
ny resultattavle, konstrueret 
af formanden for DFIF’s rif
felsektion, Kurt Biltoft. Den 
flotte aluminiumkonstruk
tion er lavet, så den kan til
passes til alle lokaler, og den 
løste opgaven til alles til
fredshed.

- Vi har lavet den for at 
resultatformidlingen skal 
være mere ensartet fra gang 
til gang. Vi har for mange 
gange set tilfældige løsnin
ger, og derfor har riffelsek
tionen taget initiativ til, en 
gang for alle, at lave en 
holdbar løsning. Tavlen fun
gerer med små magnetpla
der, så man nemt kan flytte 
rundt på navnene, efter
hånden som skyderesulta
terne kræver det, siger Kurt 
Biltoft.

Kombineret med en hur
tig EDB-registrering betyder 
det, at resultaterne er oppe 
mindre end tyve minutter 
efter skytterne har afgivet 
deres sidste skud. En god 
service, som landsstævne
deltagerne sætter pris på.

Ja. Det er rigtigt. Det er formanden for DFIF's riffelsektion, Kurt 
Biltoft, der også fik tid til at skyde de femten skud, stående, knæ
lende og liggende. 132 point med 2 krydstiere blev det til.

Landsstævner 1993
Det ligger nu fast hvor og hvornår DFIF’s idrætsafdeling
afvikler landsstævner i 1993.

Badminton: 20.-21. marts i Hillerød
Billard: 20.-21. marts i Odense
Bordtennis: 20.-21. marts I Horsens
Bowling: 21.-21 marts i Odense
Dart:

vinter: 13.-14. marts i Rødby
sommer: (uoff.) 18.-19. september i Odense

Fodbold:
vinter: 13.-14. marts i Holstebro
sommer: 18.-19. september i Odense.

Håndbold:
vinter: 20.-21. marts i Skive
sommer: 18.-19. september i Nyborg

Kegler: 20.-21. marts i Middelfart
Pistol: 20. marts i Ringkøbing
Riffel:

vinter: 27.-28. marts i Viborg
sommer: 25.-26. september i Vingsted- 

Centret (Grindsted F.I.)

Roser til SOFI
Hermed en stor buket roser til arrangørerne af 

landsstævnet i 50 meter riffelskydning i Skive den 12. og 
13. september.

Personligt oplevede jeg dette landsstævne ved, at sky
deresultaterne allerede var på tavlen indenfor 10-20 mi
nutter efter at skiverne var afleveret, hvilket var en skøn 
oplevelse.

Jeg sidder her i Bjerringbro den 17. september med 
resultatlisten fra stævnet, og samtidig har jeg foran mig 
de præmier som Grundfos vandt ved stævnet.

Alt dette får mig til at give denne buket roser til ar
rangørerne, men nu skal vi også holde fast: Nu gælder 
det om også ved fremtidige landsstævner at leve op til 
det vi her oplevede i Skive.

Mange hilsener 
Sven-Erik Knudsen, Grundfos Hobby-Spor.

MOTIONSREDSKABER
Danmarks største lager a f professionelt udstyr. 

Nyt og brugt. Ring efter brochurer.
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Det er nu blevet så attraktivt at deltage på kurser i DFIF, at det nu er reglen sna
rere end undtagelsen med ventelister på uddannelsesudvalgets kurser, og da kurserne 
i november måned allerede er overtegnede bringes de derfor ikke her i bladet.

Til alle jer, der gerne ville have været på nogle af kurserne kan jeg oplyse, at vi 
ihærdigt arbejder på at tilbyde en ny stribe kurser i foråret 1993.
Hvorfor er kurserne så blevet så attraktive? Svaret er enkelt. Det er fordi de op
fylder og løser de behov, kursisterne og sammenslutningerne stiller til kurserne. 
Instruktørerne er veluddannede og kender også Dansk Firm aidrætsforbund idet 
mange af instruktørerne i forvejen eksempelvis er formand for en sammenslutning.

Men udover gode instruktører findes der på kurserne også de entusiastiske kursus
ledere, der sørger for at alt glider, som det skal på kurserne, og også disse kursus
ledere kender Dansk Firmaidrætsforbund i bund og grund, for også blandt kursus
lederne findes der mange formænd og kursuskontaktpersoner.

I samarbejde med instruktørerne udarbejdes der så undervisningsmaterialer, og disse 
er nu blevet så professionelt og smukt udført, at det er en fornøjelse at modtage en 
kursusmappe fra et kursus i Dansk Firmaidrætsforbund.

For hele tiden at kunne tilbyde kurser, der opfylder sam m enslu tn ingernes  og 
kursisternes behov justerer uddannelsesudvalget hele tiden udbuddet af kurser og 
også i næste kursuskalender vil der blive tilbudt nye spændende kursustilbud.

Uddannelse er det eneste, der forvandler nutidens ledere til fremtidens ledere.

Den store søgning til DFIFs kurser viser, at DFIFs ledere er godt på vej til 
også at blive fremtidens ledere.

Jane Have Andersen 
Uddannelseskonsulent
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Tekst & foto. Helc/e Rasmussen. 
Formand DJIF-alletiksektionen.

I august måned rejste 9 
danske jernbane-atletik- 
folk 15.000 km tur/retur 
med tog og fly til 
Sibirien.
Russiske atletikfolk fra 
sportsklubben Lokomo
tiva havde inviteret til 
marathonløb ved 
Baikalsøen.
1 Rusland opdagede 
danskerne at ventetider 
en selvfølge, og at intet 
er standard, men de op
levede også en utrolig 
gæstfrihed og et Rus
land, der er ved at åbne 
sig mod vesten.

Som leder af atletiksek
tionen i Danske Jernbaners 
Idræts Forbund (DJIF) var 
jeg i oktober måned sidste 
år i Frankfurt AM med et 
hold jernbaneløbere. Her fik 
vi den første kontakt med 
andre jernbaneløbere i 
Moskva. Kontakten resulte
rede i en invitation til et ma
rathonløb ved Baikalsøen i 
Sibirien i august måned i år. 
Indbydelsens 8-dages pro
gram lød så spændende, at 
jeg straks sagde ja tak. Gen
nem bladet DJ I F-Fritid be
kendtgjorde jeg indbydelsen, 
og i løbet af ingen tid havde 
jeg tilsagn om et fuldt hold - 
8 jernbane-marathonløbere - 
og mig selv som rejsearran
gør.

Invitationen lød på, at vi 
blot skulle indfinde os i 
Moskva den 18. august, 
hvorefter de næste 8 dage 
var på deres regning.

Med tog - naturligvis
Som jernbanefolk var der 

ingen tvivl om, hvordan vi 
skulle komme til Moskva - 
med toget! Fra København - 
til Berlin - gennem Polen og 
Rusland til Moskva. To da
ges togrejse og 2.000 km.

15. august var der afrejse 
fra Københavns Hovedbane
gård kl. 22.30. Da vi sad i to
get med 5 minutter til af
gang, udbrød der panik i 
kupeen ved siden af.

- Hvor er min billet, den 
er stjålet! Lød det pludselig 
højrystet panikagtigt. Mens 
vi gik fra forhallen, og ned 
til toget - der havde været 
en del trængsel og skubberi - 
så havde en af deltagerne 
fra Århus fået åbnet sin 
skuldertaske, og billetten 
gældende til Tyskland og 
Polen var stjålet. Til alt held 
var pas og penge i behold.

Vi nåede Berlin næste 
morgen, og fik plads i 
Moskva-ekspressen - med 
sovevogn direkte til Moskva 
og ankomst næste dag - 
mandag kl. 19.30.

Togrejsen til Moskva gik 
planmæssigt. To timers op
hold i Warszava, og først 
ved grænsen til Rusland op
levede vi den grundige 
russiske pas- og toldkontrol. 
Da de russiske jernbaner har 
en bredere sporvidde end 
vor, skulle alle vogne i toget 
have andre hjul. Det foregår 
ved grænsen mellem Polen 
og Rusland, og er en opera

tion, som varer ca. to timer. 
Passagererne oplever dette 
meget stilfærdigt. Du mær
ker næppe, at sovevognene 
hæves ca en meter, mens 
hjulene skiftes ud.

Alt kan sælges
Undervejs i Rusland 

standsede toget kun fire 
gange. Ved det sidste stop 
inden Moskva var der ca et 
kvarters ophold, og på per
ronen blev vi på det nærme
ste overfaldet af skolebørn, 
som ville sælge et eller andet 
- mest vand og vodka! De 
voksne ville veksle sort - 
helst D-mark og dollars. Se
nere i Moskva kom vi til at 
opleve dette som en art selv
følgelighed. Blot var det 
ikke børn, som gik rundt og 
faldbød ting. Nej, det var 
den ældre del af befolknin
gen, som forsøger at tjene 
lidt ekstra rubler ved at 
sælge f.eks. en liter mælk, en 
pakke cigaretter, en agurk 
m.m.

I Moskva blev vi indkvar
teret privat tre forskellige 
steder, det ene hold skulle 
ud at køre taxa. De russiske 
taxa kan ikke sammenlignes 
med de danske - de er i en
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Under opholdet i Moskva blev 
der tid til at besøge Kreml og 
overvære vagtskiftet på Den 
Røde Plads.

forfærdelig stand. Undervejs 
punkterede forhjulet, men 
reservehjul var der intet af, 
så chaufføren måtte ud og 
standse andre billister. Til- 
sidst - efter en halv time - 
lykkedes det at låne et andet 
hjul, der godt nok var noget 
mindre end de øvrige, men 
de nåede dog frem til deres 
bestemmelsessted.

Et ældre pålideligt fly
Tirsdag den 18. august gik 

med sightseeing i Moskva.
Vi var på den Røde Plads, 
så også Kreml og fik kigget 
lidt på forretninger. Om af
tenen samledes vi alle ude 
ved lufthavnen. Vi var en 
flok af løbere fra Polen, Bel
gien, Luxemburg, Frankrig, 
England og os danskere, ialt 
60 personer, som skulle med 
på turen til Baikalsøen.
Flyet var et firemotores pro
pelfly af mærket lljusin 18. 
En ældre, men yderst sikker 
og stabil flytype, fik jeg se
nere at vide af navigatøren.

Flyet var chartret af ar
rangørerne til turen, og 
halvdelen af flyet havde sæ
der. Resten var til last og 
bagage. Så der var en del af 
os, som ikke havde sidde
plads, men heldigvis havde 
vi vores rygsække og sove
poser.

Efter 5.000 km og 8 ti
mers flyvning landede vi i 
Ulan-Ude, tæt ved Baikal
søen, og vi fik besked på at

Efter marathonløbet! Christian Hagensen (tv) blev nummer 4 og Henrik Loftheim blev nummer 10. 
Det var Henriks marathon-debut, og han løb den barske bjergmarathon på 2.49.16. Til venstre for 
Christian ses en a f de russiske sponsorer a f danskernes ophold ved Baikalsøen.

at stille urene 5 timer frem. 
Vi skulle videre med mindre 
fly ca. 500 km til nordspid
sen af Baikalsøen, ved en by 
med navn Nisjneangarsk. 
Herfra gik turen i bus til 
Severobaikalsk, hvor vi blev 
indkvarteret på et rekrea
tionshjem beliggende di
rekte ned til Baikalsøen.

Bjerg-rute
Torsdagen gik med sight

seeing i Severobaikalsk - vi 
fandt også postkontoret - så 
vi kunne skive hjem. Om 
fredagen var vi ude at se på 
marathon-ruten, og den var 
uhyggelig svær. En ud/hjem 
rute med mål i Severobai
kalsk, hvor ruten gik langs 
søen, men med nogle fæle 
stigninger på 7%, 8% og til 
sidst 12% undervejs. Den 
længste stigning var næsten 
5 km lang.

Lørdag den 22. august var 
konkurrencedagen. Jeg 
skulle selv deltage i det ind
lagte 10 km løb på samme 
rute, med start fra 32 km 
mærket. Vi havde fået at 
vide, at starten var kl. 11.00, 
så da bussen afgik kl. 10.00

var vi alle omklædte og klar. 
Bussen kørte os istedet ind 
til byen, hvor der først kl.
11.30 var højtidelig åbning 
af løbet med militærmusik 
og taler af den russiske 
sportsminister og borgme
steren.

Kl. 11.30 kørte busserne 
så til startstederne - d.v.s. 
den med marathonløberne 
kørte til start - og de fik 
startet kl. 12.30. Vi som 
skulle løbe 10 km, kom først 
tilbage til vores indkvarte
ring - hvor vi ventede et 
kvarter - derefter til start. 
Hvorfor vi kom til at vente 
yderligere én time, gik aldrig 
op for os, men vi havde ef

terhånden lært, at når rus
serne sagde et tidspunkt, var 
der gerne en margin på en 
time til halvanden. Ventetid 
blev hurtig en selvfølgelig
hed, og noget helt normalt.

TV- og marathon-debut
Marathonløbet nød stor 

bevågenhed. TV havde da
gen før bragt et indslag, og 
gjort opmærksom på den 
store internationale delta
gelse. Det fik vi at mærke da 
vi kom i mål. Masser af 
mennesker var forsamlet, 
blomster blev overrakt, og vi 
måtte skrive autografer i 
lange baner. Godt vi havde 
masser af kuglepenne med

BaikalsøenMoskva

/
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til autografjægerne. Det var 
ikke alle der ejede et skrive
redskab.

Løbet blev vundet af en 
polsk løber i tiden 2.32.20 ti
mer. Bedste danske mara- 
thonløber blev Christian 
Hagensen fra Århus med ti
den 2.37.07 timer, og det 
rakte til en fjerdeplads.

Eneste kvindelige delta
ger var vores Connie Jensen 
fra Hobro, der ved denne 
lejlighed fik sin marathon- 
debut. Connie løb i mål i ti
den 3.58.30 timer. Lige ak
kurat under de fire timer 
hun havde sat sig som mål. 
Der var første gang, at en 
kvinde havde gennemført 
dette barske og krævende 
marathonløb, så Connie blev 
fejret med alt, hvad der 
kunne trommes sammen, in
klusive en debut i russisk 
TV!

Russisk gæstfrihed
Efter løbet gik turen til 

en kulfyret russisk badstue - 
en speciel udgave af en 
sauna, hvor vi blev masseret 
med birkegrene, afkølet 
med koldt vand i store vand
fade. Badelagen og hånd
klæde blev udleveret, og så 
var det åbenbart helt nor
malt med et glas vodka bag
efter.

Dagen efter var der ud
flugt til nogle varme kilder. 
Her badede vi under åben 
himmel i 60 grader varmt 
vand. Det var noget ma- 
rathonløberne kunne bruge! 
Om eftermiddagen var vi 
danskere på besøg hos de 
mennesker, som sponsore
rede vort ophold ved Bai- 
kalsøen. Her blev vi op- 
vartet på ægte russisk vis, og 
aldrig har en russisk parlør 
været til så megen gavn og 
morskab.

Aftenen stod på præmie
overrækkelse, festspisning, 
videofilm fra løbet, og op-

Om aftenen var der kultur
festivall hvor lokale kunstnere 

optrådte inden 
præmieoverrækkelsen.

træden af lokale dansere.
Næste dag bød på en heli

kopterudflugt i området. For 
35 dollars per næse oplevede 
vi en enestående flyvetur i 
området. Vejret var skyfrit 
og med strålende sol, så det 
var en kæmpeoplevelse at se 
byer og den sibiriske taiga 
fra oven.

Et døgn på 29 timer
Hjemturen startede tirs

dag den 25. august med 
afgang kl. 6.30 til den lille 
lokale lufthavn i Nisjneang- 
arsk. Her måtte vi vente i 
tre stive timer inden den 
halvanden timers lange fly
vetur til Ulan-Ude.

Her holdt vort fly, som vi 
var kommet med fra Mos
kva. Piloter og besætning - 
de havde været med på hele 
turen nordpå, og således 
nydt en lille ferie - gik igang 
med med klargøringen til 
hjemturen. Vi andre skulle 
have været ud og se på et 
par seværdigheder, men det 
kom vi bare ikke.

Først var der problemer 
med at skaffe en bus. Deref
ter med at skaffe benzin, og 
da benzinen og bussen var 
der, ville chaufføren ikke 
køre!

Enden på det hele blev, 
at vi ventede (!) i lufthavnen 
til kl. 16.00, hvor vi endelig 
lettede mod Moskva, en 
flyvetur på 9 timer mod 
uret, så døgnet blev forlæn
get med 5 timer. Da vi an
kom var klokken 21.00 i 
Moskva, men 02.00 Baikal- 
tid. Folk var meget trætte.

Dobbelt billettakst
Næste dag, den sidste dag 

i Rusland, gik udelukkende 
med at prøve at få reserve
ret plads hjemad i den di
rekte sovevogn fra Moskva 
til København. Herhjemme 
tager en sådan reservation 
et par sekunder på compute
ren, men nej - nej. Så let 
fungerer det russiske 
bureaukrati i Moskva ikke!

Frem og tilbage til for
skellige kontorer, billetterne

Eneste kvindelige deltager, 
Connie Jensen, Hobro, skriver 
autografer. Connie fik sin 
marathon-debut i Sibirien, oa 
var også den første kvinde der 
qennemførte den barske 
marathon-rute.

stemples, kontrolleres og re
gistreres. To timers hårdt ar
bejde for en af vore russiske 
værter, og så fik vi ikke en
gang plads i den direkte 
vogn, men i et tog tre timer 
senere til Hook van Holland 
via Berlin.

Alt i alt kostede disse 
pladsreserverings-t ransak
tioner os 250 dollars, i be
stikkelse, smøring og diverse 
udgifter, som vi aldrig rigtig 
fandt ud af, hvad var. Vi 
havde dog mistanke om, at 
det var et klækkeligt tilskud 
til årslønnen for vores 
russiske ven, der efter eget 
udsagn kun tjente omkring 
22 dollars om måneden!

Men onsdag den 26. au
gust kl. 19.07 startede hjem
turen fra Moskva banegård. 
Efter behørig afsked med 
vores russiske venner, som 
inderligt håbede, at vi ville 
komme igen en anden gang, 
og at Moskva - med dets 
bureaukrati - ikke havde af- 
skrækket os for altid.

Trods forsinkelsen i Mos
kva nåede vi alligevel natto
get i Berlin, og fredag for
middag var vi fremme ved 
Høje Tåstrup. Her skiltes 
vores veje, nogle til Århus, 
Randers og Padborg, og jeg 
selv til Kalundborg.

Turen til Sibirien var slut. 
En fantastisk tur, med mas
ser at oplevelser og indtryk.

Nu er der kun tilbage at 
begynde arbejdet med en 
genvisit af vore russiske ven
ner til - forhåbentlig Copen- 
hagen Marathon - i 1993.
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I omkring 100 byer i 
Danmark findes der til
bud om Idræt om 
Dagen, og på årsbasis 
deltager mere end 
50.000 mennesker.
Læs mere om Idræt om 
Dagen i den nye IDA- 
avis. Her kan du få 
oplysning om alt 
vedrørende Idræt om 
Dagen.
Avisen er gratis, og fås 
ved henvendelse til 
Dansk Firmaidrætsfor
bund, tlf. 65 3165 60.

A f Eskil Sørensen, DJ. 
Foto. Niels Nyholm.

Idræt om Dagen er groet 
op fra neden gennem det 
sidste årti. Rundt omkring i 
en række danske byer har 
idrætsfolk, fagforeninger el
ler andre taget initiativ til 
projekterne.

I nogle byer "kører øko
nomien på skinnner", fordi 
byrådet eller fagforeninger 
har stillet økonomiske mid
ler til rådighed. Men i andre 
byer må man hvert år ud og 
kæmpe forfra for at få øko
nomien til at balancere.

Problemet for mange pro
jekter er, at de er hjemløse. 
De hører hverken til at un
der folkeoplysningsloven, 
under idrætslivet eller under 
socialforvaltningen. De er 
stedbørn i alle lejre.

Millioner fra tipsmidler
- Måske kunne man op

fordre Dansk Idræts For
bund (DIF) til at yde bidrag 
gennem tipsmidlerne. DIF 
har jo netop lagt op til, at 
fremme nye aktiviteter i 
idrætslivet, siger Bjørn Me
dom Nielsen (S), byråds
medlem i Fredericia, og

Alle er enige om, at bolden skal spilles videre - men til hvem?

Stedbarn i alle lejre
medlem af bestyrelsen for 
Idræt i Dagtimerne i Frede
ricia.

Idrætten i Danmark mod
tager hvert år store million
beløb gennem tipsmidlerne. 
For DIF's vedkommende er 
der tale om 132 mio. kroner 
i 1992. De to andre store ho
vedorganisationer, De Dan
ske Skytte- Gymnastik- og 
Idrætsforeninger (DDSG&I) 
og De Danske Gymnastik- 
og Ungdomsforeninger 
(DDGU) modtager "hver 63 
mio. kroner.

Alle tre organisationer - 
samt Dansk Firmaidrætsfor
bund - yder allerede en vis 
støtte til Idræt om Dagen. 
Men de gør det på hver de
res måde.

DIF og DFIF yder hen
holdsvis 250.000 og 150.000 
kroner gennem Foreningen 
til fremme af Motion og 
Idræt (FMI).

DDGU og DDSG&I har 
deres egne aktivitetspuljer.

Men kunne Idræt om Da
gen ikke bare få direkte 
støtte gennem tipsmillio
nerne?

- Nej, det ville ikke falde 
indenfor tipslovens rammer, 
siger DIF's generalsekretær 
Bent Agerskov. Men det er 
naturligt, at vi støtter. Vi fø
ler os forpligtet overfor de 
mange mennesker, der har 
glæde af Idræt om Dagen. 
Idrætten kan styrke selvtilli
den og stimulere dem til en 
ny indsats i arbejdslivet, si
ger han.

Fare for konkurrence
De to andre store idræts

organisationer, DDGU og 
DDSG&I, står udenfor FMI.

- Vi støtter på forskellig 
vis foreningerne direkte i 
deres arbejde med Idræt om 
Dagen, siger konsulent i 
DDGU, Anders Kragh 
Jespersen.

- Vi har ikke haft det 
samme forlængede sociale 
sigte, som organisationerne 
bag FMI har. Han ser en 
fare i, at Idræt om Dagen- 
projekterne får bedre for
hold end idrætsforeningerne 
i almindelighed.

- Når Idræt om Dagens 
tilbud står åben for alle og

er næsten gratis, så skulle 
man være dum, hvis man 
ikke går derhen og dyrker 
idræt, siger han.

Idræt om Dagen er 
et supplement

Men det argument modsi
ges af Idræt om Dagen-le
dere. De siger, at det er helt 
andre mennesker, der benyt
ter sig af Idræt om Dagen.

- Vi er ikke konkurrenter, 
siger Lars Mortensen, der er 
leder af Idræt i Dagtimerne i 
Fredericia.

- Vi har lavet en under
søgelse, der viser, at meget 
få af vores medlemmer er 
tilknyttet en idrætsforening. 
Men omvendt har nogle af 
vores medlemmer meldt sig 
ind i en idrætsforening efter 
at have været i Idræt om Da
gen i en periode.

- Vi har også haft en de
bat med idrætsforeningerne i 
Fredericia. Og vi er enige 
om, at de to parter i praksis 
supplerer hinanden.
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A f Jo ne Have Andersen 
Uddannelseskonsulent Vidt omkring med 

Motionsbolden
Det er ligegyldigt om 
det hedder idræt for æl
dre, idræt for handicap
pede eller eller idræt i 
skolen. Alle steder kan 
Motionsbolden anven
des til at skabe liv og 
samvær og nye spænd
ende spil og aktiviteter.

Motionsbolden kommer 
langt omkring. I september 
måned afholdt Sønderborg 
Firma Sport et åbent hus ar
rangement. hvor alle ældre i 
Sønderborg var inviteret til 
ældre i bevægelse.

Alle fra 55 år og opefter 
var inviteret til et par hygge
lige timer med bevægelse, 
godt humør og samvær med 
andre. Først blev musklerne 
varmet op til dejlig musik, 
og derefter blev der spillet 
og lavet mange sjove øvelser 
med den bløde og kæmpe
store Motionsbold, der er så 
let som en ballon.

Energi til 
resten af dagen

Det er en pragtfuld ople
velse at se, at selv om man 
er 86 år, så er alderen ingen 
hindring for, at man let kan 
spille og bevæge sig med 
Motionsbolden. Og inden 
man får set sig om, er der 
gået 1 1/2 time, hvor man 
har moret sig samtidig med, 
at kroppen er blevet rørt. 
Efter en afsluttende kop

kaffe med kage og et par 
dejlige sange, var der samlet 
endnu mere energi til at 
drage afsted til bankospil et 
andet sted i byen.

Nyt spil for køre
stolsbrugere

Motionsbolden var også 
med, da der for niende gang 
blev afviklet et idrætsstævne 
i Tønderhallerne for psykisk 
handicappede. Sønderjydsk 
Idrætsforening (SI) var for 
første gang med til at arran
gere stævnet, der hvert år 
samler 700 psykisk handi
cappede og omkring 200 
hjælpere, bl.a. fra forsvaret, 
til en dag med masser af i- 
dræt og samvær. Bente Mad
sen, idrætskonsulent i SI, 
havde taget kontakt til Jane 
H. Andersen, DFIF, og fo
reslået at Jane tog Motions

bolden med til stævnet.
Stævnet var planlagt som 

en spændende aktivitetsdag 
med utallige tilbud kondi
løb, bueskydning, tandem
cykelløb, ridning på hjem
melavet hest, æblefiskning, 
kæmpe kryds og bolle og 
meget mere.

Det krævede ikke de 
store forberedelser at få 
spillet med Motionsbolden 
igang, for da bolden lå i hal
len, kom nogle små piger 
kørende i deres elektriske 
kørestol. De skubbede til 
bolden, og så var spillet i 
sving. Det var en fantastisk 
oplevelse at se den glæde og 
energi disse piger udtrålede 
for at fange bolden, og plud
selig havde pigerne skabt en 
ny aktivitet med Motions
bolden til glæde for mange 
kørestolsbrugere.

Ind på skolerne
I Ringsted blev bolden 

anvendt på Valdemarsko- 
len. Lærere og elever havde 
skiftet undervisningen ud til 
fordel for en legedag, hvor 
alle børn på tværs af alder 
og klasse deltog i forskellige 
aktiviteter med det formål, 
at store og små elever kunne 
lære hinanden bedre at 
kende. En af de mange akti
viteter var Motionsbolden, 
som blev anvendt i gym
nastiksalen, hvor det så bl.a. 
gjaldt om at ramme plintene 
for at score.

På husholdningsskolen i 
Struer var der arrangeret 
sundhedsdag med forskellige 
værkssteder og her var Mo
tionsbolden også et værksted 
med aktivitet for familien.
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valgt hold. Omkring de i- 
drætslige aktiviteter blev føl
gende spørgsmål opklaret:

* Damefodbold spilles in
dendørs. 5-mands hold/bane. 
Indendørssko påkrævet.

* Der spilles fodbold i én 
herre-række. 11 mands +18 
år.

* Oldboys udendørs på 7- 
mands bane +32 år. Be
mærk at man ikke må bruge 
fodboldstøvler med skrue
dupper. Banerne er grusba
ner eller kunstgræsbaner.

* Der vil også blive dame- 
basketball.

* I skydning stiller arran
gørerne geværer tilrådighed. 
Egne luftgeværer må gerne 
medbringes.

* I bowling kan der lånes 
bowlingsko og -kugler.

* Tennis spilles udendørs 
hvis vejret tillader det. Der 
spilles to herresingler, én 
damesingle, én mix-double 
og én herredouble.

* Boccia spilles efter de 
gældende regler.

Hvis en idrætsgren falder 
ud p.gr.a. svigtende tilmel
ding, vil der blive tilbudt en 
alternativ.

* Fri lægebehandling og 
ulykkesforsikring er inklu
deret.

Information
Yderligere information 

om Eurofestivalen i Berlin 
1993 ved henvendelse til 
forbundskontoret, tlf.
65 31 65 60, John Thrane 
eller Anette Holmer.

Berlin er altid en rejse 
værd, og byen er bestemt 
ikke blevet mindre interes
sant efter at muren er faldet. 
Det kunne omkring 30 festi- 
valkoordinatore konstaterer, 
da der blev afholdt informa
tionsmøde om næste års Eu- 
rofestival for hele Europas 
firmaidræt. Ingen tvivl om, 
at det bliver en oplevelse for 
livet, som selv de garvede 
festival-deltagere fra Wien 
og Rovinj, i det tidligere 
Jugoslavien, vil forstå at 
sætte pris på.

På mødet fik vi lejlighed 
til at besigtige idrætspladser 
og indkvartering, og danne 
os et indtryk af byen.

Fællestransport
I samarbejde med Vejle 

Rejser kan DFIF tilbyde 
bustransport til Berlin med 
afgang den 10. juni, og retur 
til Danmark den 14. juni.
Der satses på opsamlinger 
fra Jylland/Fyn og Sjælland 
til en forventet pris på hen
holdsvis kr. 450,- og 500,- pr. 
person. Busserne er i et min
dre omfang til disposition i 
Berlin til intern transport.

Indkvartering/
overnatning

Arrangørerne har forud- 
bestilt knap 100 hoteller og 
ungdomspensioner. De vil 
forsøge at indkvartere delta
gerne i nærheden af de 
idrætspladser hvor folk skal 
være. Har man særlige øn
sker om placering, skal man 
give arrangørerne besked di
rekte til festivalkontoret.

Berlin-Marathon på Kurfurstendamm med Kaiser-Wilhelm- 
Gedächtniskirche i baggrunden.

I Berlin så vi to såkaldte 
ungdomshoteller i kategori 
A og B, og standarden var 
god. Ved indkvartering i ka
tegori A må deltagerne 
regne med 4-6 sengs rum 
med bad på gangen. Køns
opdelt indkvartering. Kate
gori B og C er hoteller af 
udmærket standard, men 
hvor der kan forekomme 
værelser med tre senge, og 
bad på gangen. Kategori D 
og derover er hoteller med 
dobbeltværelse inkl. bad.
For dem som vil campere, er 
der ikke inkluderet morgen
mad, men der udleveres en 
frokostpakke.

Deltagerbeviser
Alle deltagerbeviser udle

veres i Deutschlandshalle, 
der er mødested nummer et. 
Her skal alle turledere/kon- 
taktpersoner give møde i

løbet af torsdag den 10. juni 
‘93, for at blive registreret, 
få udleveret deltagerbeviser 
til idrætslegene, adgangskort 
til aftenfest, bevis for gratis 
offentlig transport samt an
den information. En
keltpersoner der ikke dyrker 
nogen idrætter må naturlig
vis gerne deltage i festiva
len. Prisen er den samme 
som for deltagere.

Idrætterne
Arrangørerne anbefaler, 

at man ikke deltager i mere 
end én idrætsaktivitet. De 
kan ikke garantere imod 
sammenfald. Generelt vil 
man afvikle festivalen efter 
de gældende internationale 
regler. I nogle idrætter vil 
spilletiden dog være kortere.

Vigtigt: Det er tilladt at 
danne hold fra flere firmaer, 
det må blot ikke være et ud-

Sponsor for:
European Federation for Company Sports 
Europäieche Føderation fiir Betriebssport 
Fédération Européenne des Sports Corporatifs
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Direkte salg til
FIRMAKLUBBER

Sport D irect er 
firm aklubbens bedste  

leveran dørvalg ...

Spilletrøje
Bio-cotton. 100% bomuld. Flere farver. 
Dess.nr. 655/525 Fås med lange ærmer 
(dess.nr. 655/525)
Str. 120-160 119,-

Str. XS-XL

Shorts
Bio-cotton. 100% bomuld.
Med indertrusse. Flere farver.

Reklametryk
Når firmalogoet skal trykkes på tøjet, 
kræver det omhu og ekspertise. Sport 
Direct er eksperter og her eget trykke
ri. Ring eller kom ind til din Sport 
Direct forhandler og få et godt tilbud 
på spilletøj og -dragter. 
Indendørs-sæsonen står for døren.

Min. salg 10 stk. Prisen er excl. moms.
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Sport Direct
------------------------------------------1

Trøje
3-farvet. 100% bomuld, bio-cotton. 
Flere farver.
Dess.nr. 646/525 
Str. 120-160 109,-

Str. XS-XL

Shorts
Med kontrastkant. 100% bomuld, 
bio-cotton. Farver: Blå/rød, rød/grøn, 
marine/grøn.
Dess.nr. 246/525 
Str. 120-160 99,-

Str. XS-XL

Strømper 32,
Her finder du din lokale Sport Direct forhandler:
Sport Direct Forhandlere Jylland/Fyn: Esbjerg: Tlf. 75 13 08 09 • Frederikshavn:
Tlf. 98 42 53 11 • Haderslev: Tlf. 74 52 04 20 • Herning: Tlf. 97 22 21 00 • 
Horsens: Tlf. 75 62 67 99 • Kolding: Tlf. 75 50 87 87 • Odense SØ: Tlf. 66 15 95 17 
• Randers: Tlf. 86 43 82 55 • Silkeborg: Tlf. 86 82 10 77 • Sønderborg: Tlf. 74 42 41 
10 • Vejle: Tlf. 75 82 15 99 • Viby J.: Tlf. 86 28 90 33 • Aalborg: Tlf. 98 16 88 77. 
Sport Direct Forhandlere Sjælland/ Bornholm: Hillerød: Tlf. 48 24 19 23 • Køge: 
Tlf. 53 65 76 10 • Næstved: Tlf. 55 77 46 46 • Roskilde: Tlf. 42 35 07 12 • Rønne: 
Tlf. 56 95 14 15 • Slagelse: Tlf. 53 52 21 71.

n £ >

Bio$Cotton
Et nyt produkt for den der ønsker ren bomuld.

Bio-cotton krymper minimalt og holder 
faconen. Bio-cotton er fremstillet ved hjælp af 

moderne metoder, der skåner miljøet. 
Bio-cotton er hud- og allergivenlig, idet der 

ikke er anvendt formaldehyd i 
efterbehandlingen.
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Firmaidræt

Kort & godt

Landsstævnedrejebog
Kommende landsstævnear

rangører kan nu få nem og 
hurtig information om, hvilke 
arbejdsopgaver de går ind til. 
Idrætsafdelingen har nu ud
sendt en folder, hvori der er en 
detaljeret drejebog til et 
landsstævne.

Det er Jan Reinholdt fra pi

stol-sektionen og Kim Thurø 
Jensen fra forbundskontoret 
der er mestre for folderen, og 
de understreger, at den kun 
skal ses som en supplement til 
den mere omfattende mappe 
med "Retningslinier for afvik
ling af landsstævner”.

-jt.

Venskabsklub i Norge
Norsk firmaklub søger venskabsklub eller eventuelt del
tagelse i turnering gerne i Jylland. Fodbold/mænd og 
håndbold/damer indendørs og udendørs. Henvendelse til: 
Tom Fogh Kirkevejen 155 2400 Ellrum, Norge.

Tips & lottomidler til idræts
formål for året 1993
Der kan ydes støtte til:
I: Bygge og anlægsarbejder, som udføres af lokale idræts
foreninger og selvejende institutioner, f.eks. opførelse af 
idrætshaller, klubhuse, lysanlæg, skydebaner, tennisba
ner og golfbaner.
Der ydes ikke støtte til dækning af foreningers driftsudgif
ter eller bygge- og anlægsarbejder, som er afsluttet inden 
ansøgningsfristens udløb.
Ansøgningen indsendes på særligt ansøgningsskema, der 
kan rekvireres hos idrættens hovedorganisationer eller 
hos Kulturministeriet på tlf. 33 32 10 50.
Sammen med ansøgningen indsendes foreningens ved
tægter, det senest afsluttede regnskab samt tegninger 
og/eller anden beskrivelse af projektet.
Ansøgningen indsendes gennem vedkommende hoved
organisation senest den 1. november 1992, med henblik 
på uddeling i 1993.
Midlerne i bygge- og anlægspuljen er begrænsede, og 
langt fra alle ansøgninger kan imødekommes.

II: Organisationer og institutioner til varetagelse af særlige 
større opgaver af almen betydning for idrætten, f.eks. 
forsknings-, uddannelses- og formidlingsvirksomhed. 
Der anvendes ikke ansøgningskema, men ansøgningen 
skal indeholde en beskrivelse af organisationens aktivi
teter. Vedtægter, senest afsluttede regnskab samt budget 
skal vedlægges.
Ansøgning indsendes til Kulturministeriet, Vestergade 
29-31, 1456 København K, senest den 1. december 1992, 
med henblik på uddeling i juni 1993.

Ud at kæmpe for sjov
Mange kommer for spor

tens skyld. Tager kampen 
op - og bruger den som 
træning, for igen at blive 
bedre og bedre. Andre 
kommer fordi det kunne 
vær4 sjovt at prøve. Nogle 
driller hinanden på arbejds
pladsen. som så giver anled
ning til at komme ud at 
kæmpe for sjov.

Joh - det er en hård tur, 
som alle kan være med på. 
1/10 triathlon har er pas
sende distance, som også 
passer til motionister. 400 
meter svømning. 18 km. 
cykling - 4,2 km. løb.

I år har Horsens Firma 
Idræt, sammen med med 
Horsens Orienteringsklub, 
afviklet to arrangementer. 
Forårets triathlon der plejer 
at være det største samlede 
36 deltagere, men efterårets 
triathlon blev ny rekord 
med 58 deltagere af begge 
køn.

Alle aldersgrupper var 
repræsenteret, og det gjorde 
at det var sjovt og spænd
ende at være med.

I Horsens har vi nu godt 
fat i triathlon, og samarbej
det med orienteringsklub
ben går fint. Vi forbereder 
os nu på at afholde to løb 
igen i 1993, hvor vi håber 
på stigende deltagerantal.

Husk - det er altid sjo
vere at dyrke sport, jo flere 
der deltager.

Poul Lassen Horsens 
Firma-Idræt.

DGI Firmaidræt
Den 31. oktober 1992 fusi

onerer DDSG&I og DDGU. 
Den nye organisation får 
navnet Danske Gymnastik- og 
Idrætsforeninger (DGI), og vil 
komme til at bestå af ialt 25 
amtsforeninger.

I København er firma
idrætten organiseret under de 
tre københavnske firmai
drætsunioner LTFU, KFIU og 
FKBU, der igen er medlem af 
DDSG&I.

Sammenlægningen betyder, 
at der i København vil blive 
dannet to selvstændige 
amtsforeninger. Den køben
havnske firmaidræt vil udgøre 
den ene, og får status som en 
amtsforening under navnet, 
DGI Firmaidræt.

Fusionen får ingen nævne
værdig betydning for udøvel
sen af det daglige virke i de

tre firmaidrætsunioner, siger 
formanden for Balticas 
Idrætsforening, Flemming 
Mortensen. Der vil i første 
omgang blot være tale om 
nogle organisatoriske æn
dringer.

Han påpeger dog, at dan
nelsen af den nye landsfore
ning DGI antagelig vil med
fører, at den københavnske 
firmaidræt ikke kan forvente, 
at få lov til at deltage i DGI’s 
landsmesterskaber med det 
samme antal hold som tidli
gere.

I det materiale, som de to 
organisationer har sendt ud før 
deres sidste årsmøder som 
selvstændige organisationer, 
fremgår det, at DGI Firma
idræt i København er sikret et 
tilskud på 2,5 mio. kr. om året.

-jt-
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Firmaidræt

Fortjenstegn til
Svend Panse, formand for 

Idrætsforeningen Posten i 
Ringsted, har modtaget 
DFIF’s fortjensttegn for sit 
arbejde i firmaidrætten i 
mere end 25 år. Svend var 
blandt initiativtagerne til op
rettelsen af Ringsted Firma 
Sport. Udover at være for-

aktiv post
mand for lokalforeningen, 
har Svend Panse i mange år 
haft sæde i Postens Idræts- 
og Fritidsforbunds for
bundsstyrelse, og varetager i 
øjeblikket hvervet som land
skasserer.

Fortjensttegnet blev over
rakt af DFIF’s styrelsesmed-

Svend Panse, kasserer i Postens 
Idræts- og Fritidsforbund.

lem Peter Bisgaard, i forbin
delse med PIF’s hovedbe
styrelsesmøde i Ringsted 
den 3. oktober 1992.

Der står en kvinde bag 
alt. Sjældent har dette ord
sprog passet så godt til 
modtageren af DFIF’s hæ
derstegn, Jette Hurwitz fra 
Nykøbing F. Firmasport.

Da Jettes mand, Peter 
Hurwitz, blev valgt som 
formand for Nykøbing F. 
Firmasport, satte Jette sig 
for, at sætte sig ind i alt 
hvad der have med firma
sport at gøre.

Derfor er hun en kendt 
person i firmasportskredse 
i Nykøbing F. Det er Jette 
der har svar på rede hånd,

Kvinden bag

Jette Hurwitz, Nykøbing F.

manden
når folk ringer for at få 
råd og vejledning.

I flere år, mens Nykø
bing F. Firmasport havde 
forbundets cykelkampag
ne Tour de Pedal på pro
grammet, var det Jette der 
køre den store cykelkam
pagne. Hun er revisorsup
pleant i foreningen, og er 
en skattet sangforfatter til 
Nykøbing F.’s nytårskur, 
der afholdes hvert år i ja
nuar.

Nye ansigter i sektionerne
På Idrætsafdelingens sek

tionsårsmøder i Fredericia 
skete der udskiftninger i bil
lard- og dart-sektionerne. I bil
lard-sektionen har Egon Pe
dersen, Odense valgt at stoppe, 
og i stedet indtrådte Ole Toft, 
Ålborg.

Ole Toft, Aalborg Firma Sport.

Ole Toft er en kendt billard
leder i Nordjylland, og hans 
hjertet har altid banket varmt 
for billard. Som Taxa-sports- 
leder var han medstifter af bil
lard i Aalborg Firma Sport i 
1979, og har været formand for 
billardudvalget i Aalborg siden 
1985.

I dart-sektionen var der 
nyvalg til Peile Dresler, Fre
deriksværk, der afløser Poul 
Hansen, Korsør. Pelle Dresler 
er kredsformand i Frederiks
borg Amt, og var initiativtager 
til at Frederiksværk Firma 
Sport i 1987 tog dart med på 
programmet. Pelle har arbej
det i firmaidrætten siden 1978, 
og har tidligere været kredsens 
repræsentant ved flere sek
tionsårsmøder i fodbold. Pelle

Pelle Dresler, Frederiksværk 
Firma Sport.

er tillige en anerkendt dart-in- 
struktør, der har gennemgået 
hele DFIF’s uddannelsesforløb 
med kursus I, II og III i dart. 
Han virker nu sammen med le
deren af dart-sektionen, 
Carsten Jensby som instruktør 
på DFIF’s dart-kurser.

-jt.

Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 65 60 
Fax. 65 30 14 26 
Ekspedition:
Man.-torsdag kl. 8-15.30 
Fredag kl. 8-15.00

Generalsekretær:
Svend Møller 
Cedervænget 14 
5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 57 33

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen 
Heboltoft 12 
6950 Ringkøbing 
Tlf. 97 32 55 20

Næstformand:
Jørn Godt 
Schultzvej 5 
6091 Bjert 
Tlf. 75 57 23 22

Kristian Hansen 
Blåbærvej 2 
7200 Grindsted 
Tlf. 75 32 17 34

Kurt Petersen 
Lumbyesvej 12 
4200 Slagelse 
Tlf. 53 52 75 35

Peder Bisgaard 
Kighusvænget 21 
3400 Hillerød 
Tlf. 42 26 96 43

DFIF's konsulenter:
Forbundskonsulent 
øst for Storebælt 
Jørgen Rasmussen 
Lovvej 10 
Pederstrup 
4700 Næstved 
Tlf. 53 76 16 35 
Fax: 53 76 03 35 
Biltlf: 30 66 11 27

Forbundskonsulent 
Nord- og Midtjylland 
Jan Grumstmp 
Banegårdsvej 27 
9500 Hobro 
Tlf. 98 51 01 01 
Fax. 98 52 02 35 
Biltlf: 30 66 1 I 26

Forbundskonsulent 
Sydjylland og Fyn 
Jan Steffensen 
GI. Grevegård 5 
5492 Vissenbjerg 
Tlf. 64 47 33 17 
Fax. 64 47 33 87 
Biltlf: 30 66 11 25

Uddannelseskonsulent 
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 72 53

Aktivitetskonsulent 
Alice Rasmussen 
Tårn pbygade 36 
5370 Mesinge 
Tlf. 65 32 50 15
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5000 Odense C

Tekst & foto.
Alice Rasmussen, DFIF. Cirklen er sluttet

DFIF's nye udstillingsmateriale fik præmiere på sundhedskonference i Ålborg.

DFIF ene om at 
repræsentere 
idrættens verden på 
den tredie nordiske 
sundhedskonference 
i Ålborg i september.

På den tredie nordiske 
konference for sundheds
fremme arrangeret af 
Sundhedsstyrelsen - testede 
danske Jørgen fra Brønder
slev svenske Gøran i den 
oprindeligt finske kondi
tionstest Gangtesten.

På trods af silende regn 
lykkedes det at lokke 10 af 
de 250 konferencedeltagere 
ud på den 2 km lange 
gåtur, eller kunne man sige 
hoppetur mellem vand
pytterne. Turen var smukt 
udlagt i "Kilden", et park
område, som støder op til 
Ålborghallen, hvor konfe
rencen blev afholdt. Friske 
folk fra firmaidrætten i 
Ålborg og Brønderslev stil
lede op, målte banen ud, 
afmærkede med pile og tog 
tid og puls på de svedende 
og regnvåde deltagere.

DFIF's gangtest var den 
eneste aktive "udstilling" 
blandt utallige stande fra 
hele verden. Og af den 
grund fik vi en fornem pla
cering tæt på indgangen. 
Ingen kunne undgå at se 
DFIF's nye udstilling, som 
fik sin premiere ved denne 
lejlighed. Udstillingemate- 
rialet består af et stativ, 
som klappes ud med et

snuptag, nye flotte posters og 
en kort instruktiv og inspire
rende video om forbundets 
aktiviteter. Udstilling og/eller 
video kan lånes på forbunds
kontoret - men husk - vær i 
god tid, der er rift om dem.

Standens placering - tæt på 
indgang og reception - betød, 
at ingen kunne komme uden 
om os - og det kom der en 
del gode kontakter ud af.

Arbejdspladsen 
skal madrages

Det var tredie gang, at 250 
forskere, behandlere, politi
kere og praktikere var samlet 
for at diskutere, hvordan 
man bedst fremmer sundhe
den. Vi blev opdelt i 10 for
skellige arbejdsgrupper. Den 
gruppe, jeg deltog i, drøftede

to vigtige spørgsmål:
1) Hvordan integreres 

sundhedsfremmende og fore
byggende initiativer på ar
bejdspladsen?

2) Hvordan formindsker 
man den sundhedsmæssige 
ulighed mellem folk i og 
udenfor arbejdslivet?

Begge spørgsmål berører 
områder, hvor idrætten og i 
særdeleshed firmaidrætten 
har både erfaringer og bud at 
komme med. Derfor var det 
beskæmmende at se, hvor lidt 
idrætten og i det hele taget 
den kulturelle dimension var 
repræsenteret.

Der var kun to personer 
med idræt som virkefelt til 
stede. DFIF og en svensk 
kollega fra et idrætssamvirke 
på amtsplan.

Alle er enige om, at 
sundhed ikke blot er fra
vær af sygdom, men en hel
hed af fysisk, psykisk of so
cialt velvære.

Imidlertid var delta
gerne fortrinsvis repræsen
tanter for det gamle syn , 
som stadig næsten udeluk
kende beskæftiger sig med 
behandling af allerede op
ståede dårligdomme.

Gennem DFIF's tilste
deværelse på konferencen 
håber jeg, at vi har gjort 
opmærksom på den rolle, 
den praktiske idrætsverden 
kan komme til at spille, 
hvis der opbygges det nød
vendige samarbejde mel
lem de som behandler og 
vi som forebygger.


